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Nyomtatott és online sajtó 
 

          

  

Szijjártó Péter: minél jobb a magyar-román kapcsolat, annál jobb az erdélyi 

magyar közösségnek 
2023. szeptember 7. – MTI, Hirado.hu, ORIGO, MagyarNemzet, Demokrata, Krónika, Maszol 

A lehető legjobb kapcsolatokat kell fenntartani a szomszédos országokkal, ez ugyanis hasznára 

válik a határon túli magyar nemzeti közösségeknek is, ami jól látható Magyarország és 

Románia esetében is - jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter 

csütörtökön, Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnökével, Kelemen Hunorral közös 

sajtótájékoztatóján leszögezte, hogy a magyar külpolitika szíve közepe a nemzetpolitika, a 

határon túli közösségek helyzetének javítása, ennek pedig fontos eszköze a lehető legjobb 

kapcsolat fenntartása a szomszédos államokkal. Rámutatott, hogy a kormány a nemzeti 

közösségekre összekötő kapocsként és erőforrásként tekint, ez igaz az erdélyi és székelyföldi 

magyarságra is. Majd kiemelte, hogy az RMDSZ teljesítménye önmagában is bizonyítja ezen 

megközelítés helyességét, minthogy a párt szerepvállalása jelentősen hozzájárult a kétoldalú 

együttműködés fejlődéséhez. 

 

Potápi Árpád János: védendő értéknek kell tekinteni a nemzetiségek 

anyanyelvhasználatát 
2023. szeptember 7. – MTI, Hirado.hu, MagyarNemzet, MagyarHírlap, Krónika  

Alapvető és minden körülmények között védendő értéknek kell tekinteni a nemzetiségek 

anyanyelvhasználatát az élet minden területén, a köz- és a magánszférában egyaránt - 

hangoztatta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára az Európai 

Nemzetiségek Föderatív Uniójának (FUEN) pécsi kongresszusán, csütörtökön. Potápi Árpád 

János az európai őshonos nemzetiségi kisebbségek védelmét és érdekvédelmét ellátó szervezet 

rendezvényének megnyitóján felhívta a figyelmet arra, hogy óvni kell a kisebbségi létben élő 

embereket, mert "ha jogaik nincsenek biztosítva, nyelvhasználatukat, kultúrájuk megélését, 

hagyományaik megtartását korlátozzák vagy akadályozzák, tiltják vagy üldözik, akkor a 

legtehetségesebb vezetőiket veszítheti el egy-egy közösség". Közölte: amikor a nemzeti 

kisebbségek érdekében emel szót a kormány, akkor azokat az értékeket védi, amelyek az ősök 

bölcsességét őrzik. 
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/09/szijjarto-peter-minel-jobb-a-magyar-roman-kapcsolat-annal-jobb-az-erdelyi-magyar-kozossegnek
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/09/szijjarto-peter-minel-jobb-a-magyar-roman-kapcsolat-annal-jobb-az-erdelyi-magyar-kozossegnek
https://magyarnemzet.hu/belfold/2023/09/potapi-arpad-janos-vedendo-erteknek-kell-tekinteni-a-nemzetisegek-anyanyelvenek-hasznalatat
https://magyarnemzet.hu/belfold/2023/09/potapi-arpad-janos-vedendo-erteknek-kell-tekinteni-a-nemzetisegek-anyanyelvenek-hasznalatat
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Potápi Árpád János: a vajdasági magyarok szorgalmuknak köszönhetően tudtak 

kiemelkedni nehéz helyzetükből 
2023. szeptember 7. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, MagyarHírlap, Vajma.info, Magyarszo.rs, 

PannonRTV 

A vajdasági magyarok szorgalmuknak köszönhetően tudtak kiemelkedni nehéz helyzetükből és 

példát mutatni a többi nemzetrésznek - hangsúlyozta Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára csütörtökön Palicsfürdőn, a vajdasági magyar 

vállalkozói közösség kiemelt rendezvényén, a Connect&Grow szakmai konferencián. Az 

államtitkár az MTI-nek telefonon nyilatkozva elmondta: ezelőtt 30 évvel rendkívül nehéz 

helyzetben volt a vajdasági magyarság, hiszen az egész ország politikai, gazdasági, társadalmi 

és morális válságban volt. "Ebből kellett kiutat keresni, ebből tudtak kiemelkedni, és ma példát 

mutatni a többi nemzetrésznek" - fogalmazott Potápi Árpád János. 

Kiemelte: azzal, hogy a vajdasági magyarok összefogtak, és mindent megtettek annak 

érdekében, hogy az elképzeléseikkel, a munkájukkal és a szorgalmukkal a nehéz helyzetből 

kijussanak, az ott megszületett ötletekből gyakorlatilag Kárpát-medencei szinten sikerült 

programokat létrehozni. Ez így volt a kettős állampolgárság kérdésében, de így volt a 

gazdaságfejlesztés esetében is - mutatott rá. 

                       
Biztonságba helyezték a felszámolással fenyegetett nagyváradi magyar 

osztályokat 
2023. szeptember 7. – maszol.ro 

A tavaly már megszokott épületben, de a Loránttfy Zsuzsanna Református Gimnázium 

fennhatósága alatt kezdődik a tanév a nagyváradi Nicolae Bălcescu Általános Iskola magyar 

diákjai számára. A szegregálódással vádolt tagozat átadásáról szóló tanügyminisztériumi 

rendeletet kiadták, így mint azt Szabó Ödön RMDSZ-es képviselő mondta: ezek az osztályok 

immár biztonságba kerültek. „Ez a nagyváradi magyar oktatás szempontjából nagyon fontos 

döntés. Biztonságba helyeztük, egy az elmúlt években sokszor hányattatott helyzetben lévő 

magyar tagozatot” – mondta. Felidézte, hogy a Nicolae Bălcescu iskola égisze alatt ezek a 

magyar osztályok olyan épületben működtek, ahol nem voltak megfelelő körülmények. Egy 

olyan bérelt épületben voltak, ahol semmilyen felújítást nem végeztek az elmúlt húsz évben. 

Szabó Ödön hangsúlyozta, hogy a Lorántffy minden pedagógust és diákot átvett, teljes 

létszámmal. 

 

Bizalmatlansági indítvány: értesülések szerint az RMDSZ nem fogja támogatni az 

USR kezdeményezését 
2023. szeptember 7. – maszol.ro 

Az RMDSZ nagy valószínűséggel nem járul hozzá aláírásokkal a kormány elleni 

bizalmatlansági indítvány kezdeményezéséhez - értesült a koalíció vezető köreiből a 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/09/07/potapi-arpad-janos-a-vajdasagi-magyarok-szorgalmuknak-koszonhetoen-tudtak-kiemelkedni-nehez-helyzetukbol
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/09/07/potapi-arpad-janos-a-vajdasagi-magyarok-szorgalmuknak-koszonhetoen-tudtak-kiemelkedni-nehez-helyzetukbol
https://maszol.ro/belfold/Biztonsagba-helyeztek-a-felszamolassal-fenyegetett-nagyvaradi-magyar-osztalyokat
https://maszol.ro/belfold/Biztonsagba-helyeztek-a-felszamolassal-fenyegetett-nagyvaradi-magyar-osztalyokat
https://maszol.ro/belfold/Bizalmatlansagi-inditvany-ertesulesek-szerint-az-RMDSZ-nem-fogja-tamogatni-az-USR-kezdemenyezeset
https://maszol.ro/belfold/Bizalmatlansagi-inditvany-ertesulesek-szerint-az-RMDSZ-nem-fogja-tamogatni-az-USR-kezdemenyezeset
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Știripesurse portál. Cătălin Drulă, az USR elnöke augusztus végén közölte, hogy 

bizalmatlansági indítványt nyújt be a Ciolacu-kormány ellen, ha az felelősséget fog vállalni a 

parlament előtt az adóreform-csomagért. Azt is elmondta, hogy az általa vezetett párt nem fog 

szövetkezni a Románok Egyesüléséért Szövetséggel (AUR). A bizalmatlansági indítvány 

benyújtásához legalább 117 aláírásra, vagyis az összes képviselő egynegyedére van szükség. Az 

USR-nek csak 67 képviselője van a törvényhozásban, ami azt jelenti, hogy az RMDSZ, a 

Jobboldal Ereje (FD) és a Megújítjuk Románia Európai Projektjét politikusaira is szüksége 

lenne.  

 

Kolozsvári vallásközi párbeszéd: önmérsékletre szólítják a háborúzó feleket a 

felekezetek  
2023. szeptember 7. – Krónika 

A konfliktusokhoz és megbékéléshez közelítő egyházi, vallásos viszonyulásmód abban 

különbözik a politikum viszonyulásától, hogy a transzcendencia (ami érzékekkel meg nem 

tapasztalható) perspektíváján tekint a világ nagy dolgaira. Ez pedig óhatatlanul önvizsgálatot 

jelent – fejtette ki a Krónikának Kovács István, a Magyar Unitárius Egyház (MUE) püspöke, 

akit arra kértünk, összegezze a Vallásszabadság Nemzetközi Egyesülete (IARF). 36., Kolozsvárt 

rendezett kongresszusának üzenetét. Tartsuk meghallgatásra érdemesnek a másikat, a hit 

oldaláról közelítve pedig hasonlóan gondolkozik a béke és megbékélés témájáról mindenik 

vallás és felekezet – összegezte a Krónika megkeresésére Kovács István, a Magyar Unitárius 

Egyház (MUE) püspöke a Vallásszabadság Nemzetközi Egyesülete (International Association 

for Religious Freedom, IARF). 36. kongresszusának üzenetét, amelyet első ízben tartottak 

Erdélyben. 

 

Vizsgálat indul a Marosvásárhely kultúrstratégiájáról készült botrányos 

dokumentum ügyében  
2023. szeptember 7. – maszol.ro 

Vizsgálatot rendelt a marosvásárhelyi polgármesteri hivatal az önkormányzat honlapjára 

felkerült, majd onnan a közösségi oldalakon, illetve a sajtóban megjelent éles bírálatok nyomán 

eltűnt, óriási hibáktól hemzsegő „munkaanyaggal” ügyében - mondta a Maszol érdeklődésére 

Portik Vilmos alpolgármester. „Ha megállapítást nyer, hogy hibázott valaki, akkor nem marad 

el a következménye sem” - fogalmazott az elöljáró.  László Kimpián Annamária, a 

marosvásárhelyi Teleki Bolyai Könyvtár munkatársa Facebook bejegyzésben méltatlankodott 

azon, miként születhetett egy ilyen sok és óriási hibáktól hemzsegő munka. A Vásárhely.ma 

portál cikkében részletesen közli az EuroTop Consulting által elkészített „stratégiát”, amely 

nettó 118.900 (áfástól 141.491) lejért készült el. A dokumentum szerzői szerint 15. század óta 

álló (egykori ferences, későbbi református) vártemplom építését 1928 és 1930 közöttire 

datálják. Olyan szobrokkal teletűzdelt városrészekről tesznek említést, amelyek nem léteznek 

és soha nem is léteztek, a Kultúrpalota sosem létezett „Trónterméről” írnak, miközben a régi 

városháza óratornyát tűztoronnyá keresztelték át.  
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kolozsvari-vallaskozi-parbeszed-hasonloan-gondolkozik-ezer-sebbol-verzo-vilagunk-konfliktusairol-minden-felekezet
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kolozsvari-vallaskozi-parbeszed-hasonloan-gondolkozik-ezer-sebbol-verzo-vilagunk-konfliktusairol-minden-felekezet
https://maszol.ro/belfold/Vizsgalat-indul-a-Marosvasarhely-kulturstrategiajarol-keszult-botranyos-dokumentum-ugyeben
https://maszol.ro/belfold/Vizsgalat-indul-a-Marosvasarhely-kulturstrategiajarol-keszult-botranyos-dokumentum-ugyeben
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Az új tanügyi törvényről beszélt Szabó Ödön 
2023. szeptember 7. – Nyugati Jelen 

Szeptember 7-én délelőtt a Csiky Gergely Főgimnáziumban pedagógustalálkozót tartottak, 

melyen jelen volt Faragó Péter parlamenti képviselő, az Arad megyei RMDSZ elnöke, Szabó 

Ödön parlamenti képviselő, az oktatási szakbizottság alelnöke, Matekovits Mihály ny. 

pedagógus, az iskola vezetősége és a megye magyar pedagógusai. „Biztosíthatom Önöket, hogy 

mi mindent megtettünk azért, hogy az anyanyelvű oktatást megőrizzük. A felsőoktatási 

törvénybe egy olyan cikkelyt tudtunk elfogadtatni, amely azt írja elő, hogy Romániában minden 

egyetemen kötelező megszervezni a felvételi vizsgát az illető diák anyanyelvén, amelyen a 

középiskolát végezte. Ez megint egy nagyon fontos üzenet a szülőknek, hogy nyugodtan be 

lehet íratni a magyar tagozatra a gyereket, mert mostantól az egyetemre magyar nyelven is fog 

tudni felvételizni” – mondta többek között Szabó Ödön a Csikyben tartott 

pedagógustalálkozón. 

 

Magyar iskolák országos tanévnyitó ünnepsége Európa Kulturális Fővárosában 
2023. szeptember 7. – Nyugati Jelen 

A Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) szeptember 9-én, szombaton 11 órai 

kezdettel Temesváron, az Új Ezredév Református Központban szervezi meg a Magyar iskolák 

országos tanévnyitó ünnepségét. A 2014 óta évről évre megszervezett, immár hagyományos 

tanévnyitó ünnepséget a történelmi magyar egyházakkal karöltve szervezi meg az RMPSZ, idén 

az ökumenizmus jegyében. Az ünnepi rendezvényt ökumenikus áhítat vezeti be, a történelmi 

magyar egyházak képviselőinek részvételével, közöttük lesz Bogdán Szabolcs János, a 

Királyhágómelléki Református Egyházkerület püspöke. Ünnepi köszöntőket mond többek 

között Dominic Fritz, Temesvár polgármestere, Burus-Siklódi Botond RMPSZ elnök, Potápi 

Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár (Magyarország), Kelemen Hunor RMDSZ-

elnök, Kallós Zoltán kisebbségi oktatásért felelős államtitkár és dr. Maruzsa Zoltán, köznevelési 

államtitkár (Magyarország). 

 

Új tanügyi törvény van is, nincs is – próbára teszi a pedagógusok türelmét az 

átmenet  
2023. szeptember 7. – szekelyhon.ro 

Sok türelemre és energiára lesz szükségük a tanerőknek az új tanévben – hangzott el 

visszatérően a Kovászna Megyei Tanfelügyelőség által szeptember 7-re összehívott első 

igazgatói értekezleten, amelyre Tamás Sándor megyeitanács-elnököt is meghívták, hiszen ez 

alkalommal vehették át az intézményvezetők a megyei önkormányzat által az előkészítősöknek 

ajándékozott iskolatáskákat. A gyűlés helyszínéül hagyományosan a Székely Mikó Kollégium 

konferenciaterme szolgált.  
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https://nyugatijelen.com/jelenido/az-uj-tanugyi-torvenyrol-beszelt-szabo-odon
https://nyugatijelen.com/jelenido/magyar-iskolak-orszagos-tanevnyito-unnepsege-europa-kulturalis-fovarosaban
https://szekelyhon.ro/aktualis/uj-tanugyi-torveny-van-is-nincs-is-n-probara-teszi-a-pedagogusok-turelmet-az-atmenet
https://szekelyhon.ro/aktualis/uj-tanugyi-torveny-van-is-nincs-is-n-probara-teszi-a-pedagogusok-turelmet-az-atmenet
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Nyílt előválasztást tervez az RMDSZ Székelyudvarhelyen  
2023. szeptember 7. – szekelyhon.ro 

A székelyudvarhelyi városlakók dönthetnek arról, hogy ki legyen az RMDSZ következő 

polgármesterjelöltje, illetve kik szerepeljenek az önkormányzati képviselőjelölti listán – 

tájékoztat a párt helyi szervezete a választmányi ülésükön elhangzottakra hivatkozva. Azt is 

közlik, hogy az előválasztást jövő őszig (az Európai Parlamenti választásokat követően) 

szeretnék megszervezni, ezen pedig RMDSZ-tagságtól függetlenül részt vehetnek a helyi lakók. 

„Az előválasztáson RMDSZ tagságtól függetlenül, minden városlakó kifejezheti, hogy kit tart a 

legalkalmasabb polgármesterjelöltnek és önkormányzati képviselőnek. A nyílt előválasztás azt 

jelenti számunkra, hogy bárki jelentkezhet polgármesterjelöltnek, illetve önkormányzati 

képviselőjelöltnek, aki teljesíti a Szövetség alapszabályzatának kritériumait. 

 

FUEN-kongresszus: a kisebbségi oktatás elleni támadások az identitás alapjait 

támadják 
2023. szeptember 7. – Krónika, maszol.ro 

„A kisebbségi oktatás elleni támadások a kisebbségi identitás alapjait támadják. Támadások a 

demokrácia és a jogállamiság ellen is. Nem fordíthatjuk el a fejünket, amikor ilyen 

gyakorlatnak vagyunk tanúi” – hangsúlyozta Vincze Loránt, a FUEN elnöke Európa 

legnagyobb kisebbségvédelmi ernyőszervezetének pécsi kongresszusán. Az Európai 

Nemzetiségek Föderatív Uniójának (FUEN) csütörtöki tanácskozásán az RMDSZ európai 

parlamenti képviselője felhívta a figyelmet, hogy a kisebbségek oktatási jogait még mindig 

különböző kihívások, költségvetési megszorítások, a kisebbségi nyelvű iskolai programok 

csökkentése veszélyezteti szerte Európában. Konkrét példákat felsorolva ismertette, hogy 

Lengyelországban az iskolai németórák számát egyharmadára csökkentették, Ausztriában nem 

érvényesülnek az oktatási jogok, Romániában pedig a magyar iskolák létrehozását egyes 

esetekben bírósági úton akadályozzák. 

                     
Mózes Szabolcs: kulturális és oktatási autonómiára van szükség 
2023. szeptember 7. – ma7.sk, felvidek.ma  

Kulturális önkormányzatiságot, kulturális autonómiát kell bevezetni annak érdekében, hogy 

ne a mindenkori szlovák kormánytól függjön a magyar kultúra támogatása Szlovákiában, 

ugyanez érvényes az oktatásra is - hangsúlyozta Mózes Szabolcs, a Szövetség alelnöke, országos 

elnökségi tagja a szeptember 30-i előrehozott szlovák választással kapcsolatban az M1 aktuális 

csatornán csütörtökön. A politikus azt mondta, a Szövetség rendkívül fontosnak tartja a 

szlovákiai magyarság kulturális intézményi hátterének megerősítését. Ehhez szavai szerint 

nemcsak a támogatások összegének növelése, hanem szemléletváltás is szükséges, hogy a 

magyar közösség határozzon a prioritásokról. Szlovákia „botrányosan keveset költ" a kultúrára, 

a kisebbségi kultúrára pedig még kevesebbet - jelentette ki Mózes Szabolcs, majd példaként 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/nyilt-elovalasztast-tervez-az-rmdsz-szekelyudvarhelyen
https://kronikaonline.ro/kulfold/fuen-kongresszus-a-kisebbsegi-oktatas-elleni-tamadasok-az-identitas-alapjait-tamadjak
https://kronikaonline.ro/kulfold/fuen-kongresszus-a-kisebbsegi-oktatas-elleni-tamadasok-az-identitas-alapjait-tamadjak
https://ma7.sk/aktualis/mozes-szabolcs-kulturalis-es-oktatasi-autonomiara-van-szukseg
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megjegyezte, hogy a Magyarországról érkező kulturális és intézményi támogatásoknak csak az 

áfa része nagyobb, mint a szlovákiai kisebbségi kulturális alap pénzkeretéből járó összeg. 

 

Kassán tartott programbemutató sajtótájékoztatót a Szövetség 
2023. szeptember 7. – ma7.sk  

Kassán, a Szent Erzsébet-dóm árnyékában tartott programbemutató sajtótájékoztatót a 

Szövetség, Forró Krisztián pártelnök és Pandy Péter OT-elnök jelenlétével, a párt kassai, kassa-

környéki, nagymihályi és tőketerbesi járásbeli parlamenti képviselőjelöltjei ismertették a párt 

választási programját, kiemelve a Kassa megyére vonatkozó legfontosabb elemeit. Forró 

Krisztián, a Szövetség elnöke kiemelte, a szlovák pártok rendre megfeledkeznek ezekről a 

régiókról, a magyarokról és minden itt élő nemzetiségről. A Kassa megyében élők joggal várják 

el, hogy egyenrangú polgárai legyenek Szlovákiának, az ország más szegleteiben megvalósuló 

fejlesztések itt is megtörténjenek, de sajnos, nem ennek vagyunk a tanúi. Az ország déli és keleti 

része rendre a háttérbe szorul. Példaként említette az úthálózatot, az autópályák építését, a 

magas munkanélküliséget vagy az ivóvíz- és csatornahálózat kiépítettségét, de számos más 

probléma is akad. „Itt az ideje, hogy változtassunk ezen. Itt az idő, hogy legyen ismét 

parlamenti képviselete a közösségünknek. Itt az idő, hogy azok a régiók, ahol élünk, ne 

legyenek az ország elfelejtett régiói, járásai, városai, falvai. Ezen fogunk változtatni szeptember 

30-án” – hangoztatta Forró Krisztián. 

 

A községháza a falu szíve. Megújult a nádszegi hivatal 
2023. szeptember 7. – ma7.sk  

Szépen felújították a nádszegi községháza épületét. A mátyusföldi nagyközség szívében így már 

egy modern, akadálymentesített épület fogadja a polgárokat a mindennapi ügyek intézésére. A 

községi hivatal épülete nyolcvan éve épült, a bejárat melletti homlokzaton emléktáblát is 

avattak. A nádszegi községi hivatal építésére 1941-ben írtak ki versenypályázatot, majd 1943-

ra fel is épült a falu ügyeinek intésére szolgáló ház. Az épületet a múlt század hetvenes éveiben 

újították fel, azóta uralkodtak az akkori állapotok – tudtuk meg Kacz Évától, Nádszeg 

polgármesterétől, aki a Szövetség párt listájának 59. helyéről indul a közelgő parlamenti 

választásokon. „A hivatalt 2018-ban vettem át, onnantól kezdve folyamatosan pályáztunk a 

felújításra, szerettünk volna tetőt és nyílászárókat cserélni, de ezt nem sikerült lepályázni. Így 

ezt muszáj volt saját költségből megoldani, leginkább energiatakarékossági és hatékonysági 

okokból. Idén azonban ránk mosolygott a szerencse” – magyarázta a falu vezetője a felújított 

községháza átadásakor. 

 

Nézd Uram, a Te ajándékaidat! – folytatódik a gömöri Vándorbölcső-program 
2023. szeptember 7. – felvidek.ma  

A nyár folyamán további két vándorbölcső talált új gazdára Gömörpéterfalán. Ezúttal a magyar 

Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága ajándékát Zorán és Dorina vette birtokba. 

A Felvidéki Vándorbölcső felkarolója a gútai Halász Béla, Gömör régiójában pedig a berzétei 

református lelkipásztor, Mudi Róbert. Rimaszombat és Rozsnyó térségében immár az 5. 
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vándorbölcsőt bocsátották útjára. Az ünnepélyes átadókra ezúttal is Gömörpéterfalán, a 

Magyar Közösségi Házban került sor. Az átadások a rimaszombati térségben a Felföldi Dalia 

Szövetség – Dalia Népfőiskola, a Szövetség a Közös Célokért társulás rimaszombati irodájának 

és a Rákóczi Szövetség Gömörben Polgári Társulásnak a közös koordinálásában valósulnak 

meg. A résztvevők a helyszínen tájékoztatást kapnak a Köldökzsinór-programról és a Gólyahír-

programról, aminek keretében az Első könyvem – babanapló és számos bölcsőajándék 

átadására is sor kerül. Gömörben 2020 óta vándorolnak a gyönyörű festett bölcsők. 

                
Kapcsolatépítés és növekedés - szakmai konferencia Palicson 
2023. szeptember 7. – Vajma.info, Magyarszo.rs, PannonRTV 

Connect & Grow címmel szerveznek mától kétnapos szakmai konferenciát a vajdasági magyar 

vállalkozók számára Palicson, a Vigadó épületében. A találkozó a Prosperitati Alapítvány által 

megvalósított, a magyar kormány által támogatott Vajdasági Gazdaságfejlesztési Program és a 

Vajdasági Mentorprogram segítségével felépített vállalkozói közösség további fejlődésének 

következő lépése. A rendezvényt megtisztelte jelenlétével Potápi Árpád János 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár is, aki köszöntőbeszédében kijelentette: a délvidéki 

magyarság hatalmas utat tette meg két évtized alatt. A 90-es évek végén, a háborúkat követően 

megtörtnek látszott, de rövid idő alatt magára talált ez a nemzetrész. A mostani találkozó 

céljairól Potápi Árpád János ezt mondta: - A gazdasági szereplőket egy hálózatba szeretnénk 

összekötni. 

 

Szabadkai képviselő-testület: Jogi előfeltételek Csantavér fejlesztéséhez 
2023. szeptember 7. – Vajma.info 

Megtartotta 39. ülését Szabadka Város Képviselő-testülete, s elfogadásra került mind a hét 

napirendi pont. A városi képviselők szavazattöbbséggel fogadták el a Csantavér település 

általános szabályozási tervének kidolgozásáról szóló rendeletet. Ilyen dokumentumok minden 

városi és külvárosi helyi közösségre vonatkozóan elfogadásra kerülnek. Ezúttal Csantavér 

került sorra, ami azt jelenti, hogy még nagyobb kereteket fognak teremteni a település 

kommunális infrastruktúrájába történő beruházásokhoz, nyilatkozta előzetesen dr. Pásztor 

Bálint, a szabadkai város képviselő-testület elnöke. - Mint ismeretes, ezek a 

tervdokumentumok képezik minden infrastruktúrával kapcsolatos szabályozás jogi 

előfeltételét. Az elmúlt három évben sok minden megvalósult a csantavéri infrastruktúra 

tekintetében a közúti infrastruktúrába való beruházás és néhány más projekt révén, ez a terv 

pedig még nagyobb beruházásokhoz teremt feltételeket. A terv kidolgozásának határideje 12 

hónap - hangsúlyozta Pásztor Bálint. 
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Csatlakozási törekvések kisebbségpolitikai szempontból 
2023. szeptember 8. – Magyarszo.rs 

A FUEN kongresszusán vett részt Kovács Elvira. Az Európai Unió szomszédságáról, a Nyugat-

Balkán csatlakozási törekvéseiről beszélt kisebbségpolitikai szempontból Kovács Elvira a 

FUEN - Federal Union of European Nationalities évi kongresszusán. A szervezet az európai 

őshonos nemzeti kisebbségek érdekvédelmét látja el. Kovács Elvira, a VMSZ köztársasági 

parlamenti képviselője, a parlament alelnöke Facebook-bejegyzésében úgy fogalmazott, hogy 

vendégelőadóként igyekezett felvázolni a jelenlegi helyzetet, azt is, hogy mit teszünk annak 

érdekében, hogy a hagyományos nemzeti kisebbségek jogait a gyakorlatban is élvezni lehessen. 

 

Megkönnyíteni a helyiek életét 
2023. szeptember 7. – Magyarszo.rs 

Tegnap Nagykikindára látogatott Aleksandar Martinov államigazgatási és helyi önkormányzati 

miniszter. A munkanap tárgyalással kezdődött a nagykikindai önkormányzati vezetőkkel, 

Nikola Lukač polgármesterrel, Miroslav Dučiććal, az észak-bánáti körzet közigazgatási 

vezetőjével és Mladen Bogdannal, a városi képviselő-testület elnökével. A tárgyalást követően 

megtekintették a városháza ülés- és házasságkötő termét, ahova szeretnék bevezetni az 

elektronikus ülések lebonyolításához szükséges rendszert, az 1928-ban neobarokk és rokokó 

stílusban felépült Budišin-palotát, melynek első tulajdonosa Aleksandar (Sándor) Budišin 

földbirtokos volt, valamint még néhány épületet, melynek a homlokzata kisebb felújításra 

szorul. Aleksandar Martinov értékesnek, hasznosnak ítélte a mai látogatását.

               
Kisemmizve – Ismét botrány Munkácson, lenyúlják a magyar sportpályákat is! 
2023. szeptember 7. – Magyar Nemzet 

A munkácsi várról a Turul eltávolítása, a magyar nyelvű iskola magyar igazgatójának leváltása, 

a megalázó és az őshonos kárpátaljai magyarság kisebbségi jogait sárba tipró évnyitó után 

újabb botrány körvonalazódik. A több mint százéves, magyar alapítású helyi sportegyesület alól 

húzta ki a földet az Andrij Baloga vezette önkormányzat. Talán mondani sem kell, a város 

képviselő testületének döntése, ahogy a Turul-szobor esetében is törvénysértő. A Magyar 

Nemzet információ szerint már maga a mód is vérlázító, ahogy összeült a testület. 

 

Ukrajnában a háború alatt lehetetlen választásokat tartani – Danyilov 
2023. szeptember 7. – Karpat.in.ua 

Jelenleg lehetetlen választásokat tartani Ukrajnában, mert mindenkinek szavazati joga van, aki 

éppen külföldön tartózkodik és a lövészárkokban van, és a robbanások idején nehéz 

megszervezni a választási folyamatot – jelentette ki csütörtökön Olekszij Danyilov, a 

Nemzetbiztonsági és Védelmi Tanács (RNBO) titkára a TSZN tévécsatornának nyilatkozva, 

számolt be az rbc.ua hírportál. A jelentés szerint Danyilov kifejtette: „Most afelé tolnak minket, 
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hogy tartsunk választásokat a háború alatt. Mondhatom: amint az agitátorok a lövészárkokba 

mennek, veszíteni fogunk. Agitáció nem lehet a lövészárokban, a mi embereink pedig jelenleg 

a lövészárkokban vannak. És az állam feladata meglehetősen egyszerű – mindenkinek 

biztosítania kell a szavazást.” 

 

Széleskörű összefogás a Nagyszőlősi 3-as számú Perényi Zsigmond Középiskola 

támogatására 
2023. szeptember 7. – Karpat.in.ua 

Újonnan kinevezett igazgatóval, több mint 200 tanulóval, köztük 24 elsőssel kezdte meg a 

2023-as – 2024-es tanévet a Nagyszőlősi 3-as számú Perényi Zsigmond Középiskola. A nyári 

vakáció időszakában pedig egy széleskörű összefogás révén sikerült felkészíteni az intézményt 

az új tanévre. Nyibilevics Mónika, az iskola igazgatója elmondta, számos jószívű adományozó 

támogatta az iskolát, a KMPSZ-nek köszönhetően megvalósult a Határtalanul nyári tábor, és a 

jövőben számos lehetőség nyílik a gyermekek előtt a hasznos időtöltésre is. 

 

Korlátozzák a katonai nyilvántartásba vett nők kiutazását Ukrajnából 
2023. szeptember 7. – Karpat.in.ua 

Az orvosi vagy gyógyszerészi végzettséggel rendelkező nőknek 2023. október 1-től katonai 

nyilvántartásba kell vétetni magukat, miután hadköteles státuszba kerülnek, és ennek 

megfelelően korlátozzák számukra a külföldre utazást – közölte csütörtökön Fegyir 

Veniszlavszkij parlamenti elnöki megbízott, a Legfelső Tanács nemzetbiztonsági, védelmi és 

hírszerzési bizottságának tagja az rbc.ua hírportálnak nyilatkozva.  

 

Ukránellenességgel vádolnak egy ortodox papot Kárpátalján 
2023. szeptember 7. – Kárpátalja.ma 

A kárpátaljai rendőrség két bűncselekmény elkövetésével gyanúsítja az Ukrán Ortodox Egyház 

egyik papját. A rendőrség közleménye szerint a gyanúsított ukránellenes nézeteket terjesztett 

a közösségi oldalakon. Hozzászólásaiban az orosz megszállók támogatásának adott hangot, 

továbbá a kommunista rezsim terjesztését szorgalmazta. Az ortodox pap lakóhelyén a 

rendőrség házkutatást tartott, melynek során számos olyan brosúrát és könyvet foglaltak le, 

amelyek szerzői Oroszország Ukrajna elleni fegyveres agresszióját támogatják. Az írások 

szerzői megtagadják Ukrajna függetlenséghez való jogát is. 

 

Újabb kárpátaljai magyar katona vesztette életét a fronton 
2023. szeptember 7. – KISZo.net 

Újabb kárpátaljai magyar katona életét követelte a lassan hatszáz napja zajló pokoli háború – 

adta hírül a Kiszo.news, a Kárpáti Igaz Szó ukrán nyelvű hírportálja. A jelentés szerint az 

ungvári Paulik Norbert tapasztalt katona volt, korábban részt vett a kelet-ukrajnai 

terrorellenes műveletben. Miután Oroszország 2022. február 24-én hajnalban inváziót indított 
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Ukrajna ellen ismét fegyvert ragadott, hogy megvédje hazáját a megszállókkal szemben. 

Halálának pontos körülményei egyelőre nem ismertek.  

 

Egykori borospincéjében emlékeztek meg báró Dobó Istvánról, a hős 

várkapitányról 
2023. szeptember 8. – Karpat.in.ua 

A Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet szervezésében szeptember 7-én megemlékeztek 

báró Dobó Istvánról, az egri hős várkapitányról egykori borpincéjében Szerednyén, majd 

megkoszorúzták 2017-ben leleplezett mellszobrát. Dobó István Szerednyén született 1502 

körül és ott is halt meg 1572 májusában. Szerednyén található az a történelmi emlékhelyként 

számon tartott borpince, amelyet a hagyomány szerint a hős egri várvédő készíttetett török 

foglyokkal, s jelenleg a „Leanka” borgazdaság használja. A XVI. századi műemlék pince 

bortárolásra ma is kiválóan alkalmas az egész évben 12 °C-os léghőmérséklete mellett a 

vulkanikus sziklafal pórusain beszivárgó tiszta levegő által létrehozott egyedi mikroklímájának 

köszönhetően. 

 
Becsöngettek – Nőtt a magyar iskolába íratott diákok száma 
2023. szeptember 7. – Kepesujsag.com 

Az anyanyelvi oktatás kérdése magyar közösségünkben kiemelt fontosságú, hiszen ez 

megmaradásunk záloga. A HMDK oktatáspolitikájának és a több helyről érkező 

támogatásoknak köszönhetően sikerült megállítani a diáklétszám-csökkenést a magyar 

iskolákban, a tavalyihoz képest pedig még nőtt is a beíratott elsősök száma. Immár 

számszerűen is alátámasztható, hogy valóban jó magyarnak lenni Horvátországban. A magyar 

és a horvát kormány is évek óta azon fáradozik, hogy még színvonalasabb legyen a 

horvátországi magyar oktatás. A támogatásoknak köszönhetően számos oktatási épület újult 

meg, illetve épült fel, hamarosan három új magyar óvodát is avathatunk, rendszeresek a 

továbbképzések, a diákokat pedig különböző juttatásokkal ösztönzik a magyar nyelven való 

tanulásra. Ennek „gyümölcse”, hogy évről évre több diákot íratnak magyar iskolába. 

 

Csúza: A szüreti hagyományokhoz hűen 
2023. szeptember 7. – Kepesujsag.com 

Hétvégén tartották szüreti fesztiváljukat a csúzaiak, felelevenítve a falu lovas és néptáncos 

hagyományait, valamint a hegyibabfőzést. A csúzaiak 1997 óta szerveznek szüreti mulatságot, 

ápolva a szőlőszürethez kapcsolódó hegyaljai hagyományt. Kezdetben lovas szekeres 

felvonulások is részét képezték a programnak, ma már ezt bonyolultabb lenne megszervezni a 

megnövekedett autóforgalom miatt a főút menti településen. Ennek helyébe lépett később a 

fogathajtó verseny. Elsőként rendeztek a Drávaszögben fogathajtó versenyt – Büszkék vagyunk 

rá, hogy mi voltunk Baranyában az elsők, akik fogathajtó versenyt szerveztünk – mondja Fica 

János, a Csárdás tánccsoport vezetője, a rendezvény egyik szervezője, hozzátéve, a résztvevők 
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három kategóriában – ügyességi és gyorsasági fogathajtásban, valamint nyergelésben – 

versenyezhetnek. 

 

Szeptember 3.: szomorú megemlékezés Bellyén 
2023. szeptember 7. – Kepesujsag.com 

Bellyén minden év szeptember 3-án megemlékeznek a honvédő háborúban elesett katonákról 

és civil áldozatokról. Egy szerb szabadcsapat 1991. szeptember 3-án szállta meg az Eszékhez 

közeli Bellyét, és kényszerítették 7 évig tartó menekülésre az addig velük együtt békében élő 

horvátokat és magyarokat. A harcokban tizenegy horvát katona halt meg (Branko Kuti, Josip 

Kuti, Ferenc Bede, Bernard Kotarski, Hrvoje Kraljević, Čedomir Lazarević, Josip Lerinc, Ištvan 

Horvat, Nikica Lučić, Ivan Pakšić, Damir Rončević), tízen pedig fogságba estek (Željko Filipčić, 

Šileš Tibor, Šileš Janoš, Stanislav Strmečki, Anđal Zoran, Ivica Krkalo, Ivan Forijan, Branko 

Strmečki, Stevo Granfilder és Rudolf Jukić). Utóbbiak közül hárman fogolycsere révén kerültek 

vissza az egységükhöz, a többieket kegyetlenül megkínozták és megölték, holttestüket később 

különböző vesztőhelyeken találták meg, az egyik védő sorsa máig ismeretlen. 

 

Magyar tánchagyományokat mutattak be Koprivnički Ivanecen 
2023. szeptember 7. – Kepesujsag.com 

A Grubišno Polje-i és a belovári magyarok is bemutatkoztak a 34. Ivanečki kresovi nevet viselő 

rendezvényen, ahova első ízben kaptak meghívást. Nagy múltja van a Koprivnički Ivanecen 

tartott Ivanečki kresovi nevű rendezvénynek. A horvát néphagyományokat ápoló programra 

idén első ízben hívtak magyar tánccsoportot, így a Grubišno Polje-i és a belovári magyarok 

Gémeskút nevet viselő táncegyüttese a magyar tánchagyományokból adhatott ízelítőt a Dráva 

mentén. – A Grubišno Polje-i Magyarok Közösségében táncolok már fél éve. Öt gyermek 

édesanyjaként is fontosnak tartom, hogy időt szakítsak a próbákra, hiszen a táncegyüttesünk 

olyan, mint egy kis család. Nagyon szeretem a fellépéseket, örülök annak, hogy sok helyen be 

tudunk mutatkozni – mondta Balog Jalžica, a tánccsoport egyik tagja. 

 
Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 7. – Kossuth Rádió 

 

Még néhány héttel ezelőtt is úgy tűnt, hogy Szlovákiában alacsony lesz a részvétel a szeptember 

30-ai előrehozott, parlamenti választásokon. Az utóbbi napok eseményei, a migráció 

megerősödése a déli határsávban és az újabb politikai botrányok azonban mintha felrázták 

volna az embereket. Bárdos Gyulát, a Szövetség jelöltjét Haják Szabó Mária kérdezte. 
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 8. 

. 

 

Megkezdődött az új parlamenti ülésszak Romániában, miután a képviselőház és a szenátus 

hétfőn megtartotta plenáris nyitó ülését.  

Az RMDSZ új szenátusi frakciójában Cseke Attila látja el a frakcióvezetői feladatokat, Tánczos 

Barna a háznagyi feladatokért felel – erről is döntöttek Bukarestben az RMDSZ-es szenátorok. 

Az RMDSZ terveiről Csoma Botond szóvivőt, a párt parlamenti képviselőjét kérdeztük. 

 

Budapesten megkezdődött a PSP és KCSP ösztöndíjasainak felkészítése. A Petőfi Sándor-

programosok a szórványmagyarság különböző közösségeihez, a Körösi Csoma Sándor-

programosok a diaszpóra szervezeteiben végzik majd munkájukat. A 9 hónapos 

tevékenységüket előzi meg a mostani felkészülés. A további részletekről Potápi Árpád János 

nemzetpolitikai államtitkárt Veres Emese-Gyöngyvér kérdezte.  

 

32 országból 13 000 magyar fiatal vett részt a Rákóczi Szövetség anyaországi, nyári táboraiban, 

főként Sátoraljaújhelyen. A tematikus táborok között volt anyanyelvi-, egyetemista-, 

színjátszó- és középiskolás tábor is. Csáky Csongort, a Rákóczi Szövetség elnökét Iváncsik 

Attila kérte nyárértékelő beszélgetésre. 

 

Kincset kerestek a próbateremben, a színház könyvtárában és a színpadon is azok a nézők, akik 

a Tomcsa Sándor Színház évadnyitó piknikén vettek részt Székelyudvarhelyen. A meleg nyári 

délutánon a társulat ezúttal játékokkal, kulisszatúrával várta a nézőket, a színészek 

bográcsgulyást és nyári lecsót főztek és zenéltek is a közönségnek. A 25 éve alakult 

székelyudvarhelyi színház igazgatójával, Nagy Pállal beszélgetett munkatársunk a társulati 

pikniken. 

 

Ritka eseménynek számít, ha valaki megéri a 100. születésnapját. A nagybecskereki Erős 

Máriát családja köszöntötte a hétvégén. Az ünneplők között ott volt munkatársunk, Kónya-

Kovács Otília is. 


